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Tartumaa muuseu-
mi 50. juubelile pü-
hendatud näitus 
“Toonane tõde –El-
va rajoonidevaheli-
ne koduloomuuseum 
1959 - 1990” tutvus-
tab muuseumi lugu 
ajast, mil ajaloo mä-
letamiseks olid kind-
lad reeglid.

Milvi Kapaun

Elva rajoonidevahelise 
koduloomuuseumi loomi-
sega 1959. aastal sündis di-
rektor Kaido Orula sõnul 
Elvas täiesti omaette kul-
tuuri- ja mälukeskus.

“Siin sündis tegevus-
te, inimeste kohtumiste ja 
mõtlemise paik,” märkis 
Orula. “See näitus on soe 
meenutus möödunud ajast. 
Loodan, et on ka austus-
avaldus tegijatele, kes selle 
muuseumi mittemillestki 
üles ehitasid ja tegid seda 
sõltudes oma aja oludest, 
kuid ajades selle juures ik-
ka järjekindlalt ja leidlikult 
ka oma asju.”

Väljapaneku eksponaa-
did pärinevad Tartumaa 
muuseumi fondidest ning 
suurem osa neist on olnud 
erinevatel aegadel ekspo-
sitsioonidena ka näitustel.

Esimene näituseruum 
on pühendatud muuseumis 
töötanud inimestele. Siin 
on poole sajandiga kogu-
nenud külalisteraamatuid 

ning fotomeenutusi nõuko-
gude ajast.

Niinimetatud väärama-
tute väärtuste ploki juha-
tab sisse eestlaste muinas-
aeg – teema, mida muu-
seumis põhjalikult ja lugu-
pidamisega käsitleti. Ees-
ti ajaloo kajastamise juur-
de kuulus ka kultuur. Ajal, 
mil “kõrgemal pool” näh-
ti muuseumis “ideoloogi-
list relva kommunismiehi-
taja vormimisel”, olid aja-
loosündmuste kajastamisel 
omad ettekirjutused.

“Pöördsündmuste ja kul-
tuuri juures tuleb nõuko-
gude ajal sisse teine rõhu-
asetus ning klassivõitluse 
aspekt. See oli muuseumi-
töö osa, millele mänguruu-
mi ei jäetud,” rääkis näitu-
seploki “Klantsitud ja võlt-
situd” osaks nimetanud 
Orula.

Muuseumikogude hul-
gast leidis direktor muu 
hulgas huvitava 60ndatel 
aastatel koostatud näitu-
se vennalikust sotsialismi-
maast Kuubast. 1990. aas-
taga lõppeval näitusel on 
eksponeeritud ka muuseu-
mi viimasena sündinud au-
dio-visuaalse kogu esime-
ne museaal, Elva segakoo-
ri Solenne CD. Ei puudu ka 
muuseumi esimene ekspo-
naat – päsmer.

Märkmed möödunud 
aegadest

Muuseumi direktor on 

näitusele seadnud ka muu-
seumitöötaja töönurga, 
“Nurgataguse”, kus tähtsa-
te paberite ja plakatite hul-
gas ei puudu ka lõppema-
tutele remonditöödele vii-
tav värvipott. Meeldetule-
tusi ja tähtsaid teateid täis 
riputatud stendilt saab üle-
vaate töötajate omavaheli-
sest infovahetusest. Muu-
seumi varasalvedest on 
Orulale näppu juhtunud 
ka põnevaid märkmikke 
tähtsate ülestähendustega 
üleliiduliste eeskirjade ja 
nõuete kohta, nimekirjade-
ga muuseumi igapäevatöös 
vajaminevatest esemetest. 
9. veebruaril 1974 muuseu-
mivitriini seinale jäädvus-
tatud tekstis on toonane 
direktor Kaljola Kirt mär-
kinud laupäevakul osale-
nud tublide muuseumitöö-
tajate nimed.

V.I. Lenini sünnipäeva-
aegseid laupäevakuid mä-
letavaid näitusekülastajaid 
huvitas, mis puhul  muu-
seum laupäevakutega juba 
veebruarikuul alustas.

“Kirt leidis igal ajal tööd, 
laupäevakutel käisime ala-
lõpmata. Ega laupäeval-pü-
hapäeval ka vahet polnud,” 
seletasid endised muuseu-
mitöötajad.

Muuseum sai bussi
Endistele muuseumitöö-

tajatele meenutas näitus 
aastate taguseid seiku ja 
töiseid tegemisi.

“Kui muuseum avati, 
käisin metsas küttepuid 
hankimas,” rääkis muuseu-
mi algusaastal koos Kaljola 
Kirdiga tööle asunud Sil-
vi Pähkel. “Vaata, kust au-
tot saad. Saime mingid 
märjad puud Peedu mets-
konnast. Eksponaate muu-
seumi jaoks käisime too-
mas hobuse ja reega üle 
jõejää  Palupõhja külast. 
Majapidamis- ja tööriistad 
põhiliselt. Sadalas ja Jõge-
vamaal käisime eksponaa-
te toomas juba autoga.”

“Kirt nõudis ka sõjalis-
patriootilisele tööle kaasa 
aitamist,” meenutas 1971. 
aastal Elvas muuseumitööd 
alustanud Karita Vard. “Oli 
Elva vabastamislahingute 
aastapäev ja Ukrainast olid 
külalised, kellele pidin ve-
ne keeles rääkima Tamsa 
tankilahingu sündmustest. 
Igavene pikk ja suur skeem 
oli. Ma ei saa eesti keeleski 
aru, mis tähendab üks tan-
kilahing, aga kui Kirt üt-
les, et tuleb minna, siis tu-
li minna.”

“Tankilahingust” auga 
välja tulnud noorele muu-
seumitöötajale usaldati ka 
muuseumile bussi Kuban 
toomine Krasnodarist.

“Kaasas olid mul Ju-
lius ja Ants Illus. Sattusi-
me Krasnodari, kui seal 
olid Suure Oktoobrirevo-
lutsiooni pidustused,” rää-
kis Vard. “Võõrastemajades 
kohti polnud. Illus ütles, et 

lähme tuletõrjesse. Saime-
gi ööbimiskoha sõjaväes-
tatud tuletõrje linnakus-
se. Järgmisel päeval nägi-
me bussitehases, et teised 
ootavad seal juba kaks nä-
dalat oma bussi. Juhusli-
kult tuli see tuletõrjeülem 
sealt mööda ja pakkus oma 
abi. Kutsus mu peainsene-
ri juurde kaasa ja seletas, 
et kui küsitakse, olete mu 
kauge sugulane Baltiku-
mist. Kolme päevaga ehi-
tati meie silme all see buss 
valmis. Armeenlased imes-
tasid, et neil on kultuuri-
ministeeriumi juures spet-
siaalne organisatsioon, kes 
toob busse, aga teil sealt 
Eestist saadetakse üks pika 
patsiga tüdruk bussi too-
ma ja kolme päevaga käes. 
See oli kultuurmassiliseks 
tööks mõeldud buss, kaa-
sas suur telk, peal kinoapa-
ratuur ja söögikapp... Aja-
sin näpuga järge, et kõik 
vajalik bussi juurde kuuluv 
saaks komplekteeritud.”

Näitus “Toonane tõ-
de – Elva rajoonidevaheli-
ne koduloomuuseum” täie-
neb aprillis-mais toimuvate 
juubeliürituste käigus.

“Avatud näitus on uk-
se avamine meie juubeli-
üritustele, mis kulminee-
ruvad aprilli viimasest nä-
dalast 16. maini,” märkis 
Orula. “Üritame laienda-
tud versiooni näitusest te-
ha ka elektrooniliseks.”

LÜHIDALT

Muuseumis algas juubeliaeg
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Võib tulla uus 
jäätmevedaja 
konkurss. Lk 3

Elva poisid olid 
tõkkejooksus 
kiireimad. Lk 4

Ministeerium 
avas haldus-
reformi ajaveebi

Alates teisipäevast, 
10. märtsist saab hal-
dusreformi alase info-
ga tutvuda siseminis-
teeriumi poolt halla-
tavas ajaveebis http://
ha ldus re for m 20 09.
wordpress.com/

Ajaveebi eesmärk on 
anda selge ja põhjalik 
ülevaade haldusrefor-
mi kavast ning kom-
menteerida avalikku-
ses tõusetunud ja luge-
jate poolt esitatud küsi-
musi.

Avatud keskkond 
loob ülevaate haldusre-
formiga seotud tausta-
infost, uuringutest ning 
meediakajastustest. Sa-
mas saavad küsimused 
asjatundliku vastuse 
otse siseministeeriumi 
ametnikelt.

Si semin i s teer ium 
kutsub kõiki huvilisi 
ajaveebi haldusreformi-
ga põhjalikumalt tutvu-
ma ning sel teemal kaa-
sa rääkima. BNS

Käärdi ühendamist 
Elvaga valla arengu-
kavas pole. Lk 2

Näituse koostamise käigus Tartumaa muuseumi direktori Kaido Orula leitud aastatetaguses märkmikus tundis Eesti spordimuuseumi teadur 
Karita Vard ära oma käekirja. Foto: Milvi Kapaun

Mäesepp 
pääses 
Roheliste 
juhatusse

O p o s i t s i o o n i l i s -
te Eestimaa Roheliste 
juhtimisest taandunud 
Peeter Jalaka asemel 
pääses erakonna juha-
tusse Elva piirkonna lii-
ge Andrus Mäesepp.

Roheliste peasek-
retär Ain Kabal ütles 
BNS-ile, et Jalaka ase-
mel oli õigus juhatusse 
minna Andrus Mäese-
pal, kes jäi üldkogul toi-
munud valimistel esi-
mesena juhatusest väl-
ja. Mäesepa nõusoleku 
saamisel kinnitas vali-
mistoimkond ta sel nä-
dalal erakonna juhatu-
se liikmeks.

Von Krahli teatrit 
juhtiv ja viimastel koa-
litsioonikõnelustel ro-
heliste läbirääkimisde-
legatsiooni kuulunud 
Jalakas otsustas partei 
juhatuse liikme kohalt 
tagasi astuda, kuna ei 
leidnud seal enda sõnul 
rolli. Ta on Postimehele 
öelnud, et plaanib edas-
pidi rohkem pühenduda 
kodanikualgatusele Mi-
nu Eesti.

Roheliste põhikirja 
kohaselt otsustab järg-
neva aasta juhatuse 
suuruse üldkogu, kes 
valis mullu juunis sinna 
13 inimest. BNS

JUUBEL Elvas on juba pool sajandit talletatud rahva mälu
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UUDISED

Tartu maavalitsu-
se töögrupp, kes tege-
leb maakonna sotsiaal-
se infrastruktuuri (koo-
lid, haiglad, kauplused, 
tanklad jms) planeerin-
gu koostamisega, alus-
tas maakonna valdade 
külastamist, eesmärgi-
ga saada parem ülevaa-
de teenuste kättesaa-
davusest ja kohalikest 
arenguperspektiividest.

2008. aasta lõpus 
alustas maavalitsus 
Tartumaa arengustra-
teegia ajakohastamist. 
Nüüd soovitakse val-
lajuhtidega läbi aruta-
da järgmise viie aasta 
arengusuunad, tegevu-
sed, abinõud ettevõtlu-
se ergutamiseks ja ela-
nike arvu kasvatami-
seks, eelistatud objek-
tid ja investeeringud. 
Samuti on maavalit-
suses lõpusirgel sot-
siaalse infrastruktuuri 
maakonnaplaneeringu 
koostamine. See pla-
neering saab valdade-
le aluseks avalike tee-
nuste arendamisel ja 
erateenuste toetamisel. 
Vaja on aga kokku lep-
pida, kuidas võiks val-
dade sotsiaalne infra-
struktuur jätkusuutli-
kult edasi toimida ning 
millised lahendused ja 
investeeringud on vaja-
likud oluliste teenuste 
kättesaadavuse tagami-
seks nii ideaal-  kui ka 
säästutingimustes.

“Vallatuur” kes-
tab mitu nädalat. 10. 
märtsil käidi Võnnus 
ja Meeksis, 13. märt-
sil Kambjas, 23. märtsil 
minnakse Tähtverre ja 
Laeva, 24. märtsil Puh-
ja ja Randu, 30. märtsil 
Tartu ja Vara, 31. märt-
sil Haaslava ja Ülenur-
me, 1. aprillil Peipsi-
ääre, Alatskivi, Kallaste 
ja Vara, 2. aprillil Nõo 
ja Konguta, 7. aprillil 
Mäksa ja Luunja valda. 

Samal ajal on maa-
valitsusel koostöös AS 
Regioga käimas maa-
konna ühistranspordi-
uuring, mis analüüsib 
sõiduvajadusi ja olemas-
olevat bussiliiklust ning 
pakub vajadusel välja 
tõhusamaid lahendu-
si. Turu-uuringute akt-
siaseltsil peaks aga ke-
vadel kokku saama tu-
lemused Tartumaa elu-
keskkonna ja avalike 
teenuste küsitlusest, 
mida rahastab Norra fi-
nantsmehhanism.

TMV

Maavalitsus 
tuuritab 
valdades

Käärdi Seltsi juha-
tuse liige Kalev Jago 
saatis Rõngu vallava-
litsusele kirja, milles 
taotleb kodanikual-
gatuse korras tänavu 
juunis koos eurovali-
mistega referendumi 
korraldamist  Käärdi 
aleviku Elvaga ühi-
nemise küsimuses. 
Kirjal on 118 inimese 
allkirjad.

Virve Tomson

Avalduses mainitakse, et 
Elva linn on kokku kasva-
nud Käärdi alevikuga, mis 
ümbritseb linna kolmest 
küljest, kusjuures Elva lin-
navalitsus asub Käärdist 
1,4 kilomeetri kauguse, sa-
mal ajal kui Rõngu valla-
valitsusse on 14 kilomeet-
rit. Ja vaatamata sellele, et 
käärdilase tulumaks läheb 
Rõngu valda, kasutavad 
Käärdi elanikud Elva lin-
na teenuseid, sest Käärdis 
kohapeal pole ei arsti, koo-
li, lasteaeda, raamatuko-
gu, vanurite päevakeskust, 
kultuuriasutust, ühistrans-
porti ega kauplusi.

Eelmise aasta kevadel 
algatas diskussiooni Elva ja 
Käärdi ühinemise teemal 
Käärdi kodanike 6-liikme-
line algatusgrupp, soovi-
des, et vald telliks uurimu-
se ühinemise mõjudest.

Algatusgrupp peab suu-
resti oma teeneks, et linn ja 
vald istusid möödunud su-
vel Käärdi küsimustes ühi-
se laua taha ning Rõngu 
pool soostus vastava uurin-
gu tellima.

Pakkumisel osales viis 
firmat, hinnad jäid 116 820 
ja 318 600 krooni vahele. 
Odavaima pakkumise tegi 
ERKAS Arendusteenused, 
kellelt vald plaanis uurin-

gu ka tellida, paraku panid 
eelarvekärped selle plaani 
seisma.

Rõngu vallavanema Ai-
var Kuuskvere sõnul jääb 
vallal tänavu eelarvest 
puudu umbes 5 miljonit 
krooni, mistõttu ollakse 
sunnitud nii mõnegi pro-
jekti teostatavus edasi lük-
kama. Et Käärdi ühenda-
mist Elvaga pole ka val-
la arengukavas, jääb seegi 
uuring hetkel tellimata.

“Kalev Jago kirjas oli et-
tepanek korraldada küsit-
lus. See on küll volikogu 
pädevuses, aga eks näe,” 
ütles Rõngu vallavanem 
Aivar Kuuskvere.

Arendusselts rõhutab 
koostööd

Kuna algatusgrupi liik-
meid käärdilasi eluliselt 
puudutavatesse arutelu-
desse ei kaasatud, asuta-
sid selle kolm liiget möö-
dunud sügisel Käärdi Aren-
dusseltsi ja asusid koos-
tama Käärdi arengukava, 
selgitamaks välja vajadu-

sed ja võimalused paranda-
da sealset elukeskkonda ja 
inimeste kodukanditunnet, 
mis püsiks ka siis kui muu-
detakse halduspiire. Selts 
peab oluliseks linna ja val-
la jätkuvat koostööd igas 
mõttes, mitte rangete pii-
ride tõmbamist maa ja lin-
na vahele, samuti linna ja 
alevirahva omavahelist lä-
bikäimist.

“Oleme igas mõttes pii-
ri peal ja üritame olla head 
naabrid,” ütles arendus-
seltsi juhatuse liige Sirje 
Paistu.

Arengukava aruteludes-
se oodatakse Käärdi pen-
sionäre, noori, eramaja-
de omanikke, korteriühis-
tuid ja teisi huvilisi. Ees 
on kohtumised ettevõtja-
te ja noorte lastega perede-
ga. Elva linnaga ühinemise 
soov on jooksnud punase 
niidina läbi kõikidest neist 
aruteludest, seega ei saa 
sellest kuidagi mööda vaa-
data. Paistu sõnul on valla-
valitsus Käärdi probleemi-
dest aastaid mööda vaada-

nud ning see on ainult suu-
rendanud käärdilaste soo-
vi vallast eralduda, kuid ei 
algatusgrupp ega selts po-
le kunagi toetanud linna-
ga liitumist ilma eelneva 
uuringuta.

“Meie jaoks on hetkel 
Elvaga liitumisest olulisem 
tuua Käärdi alevikku juur-
de täiendavat raha Euroo-
pa Liidust ja need võima-
lused on praegusel hetkel 
valdades suuremad kui lin-
nades. Paraku on inime-
sed harjunud mõttega, et 
kõike saab ja peab tegema 
omavalitsus ega usu, et ka 
ise saab sellele kaasa aida-
ta. Kui jõuame projektide-
ga niikaugele, et lähema 
viie aasta jooksul on meil 
olemas või tulemas polü-
funktsionaalne külakes-
kus, lasteaed, mänguväl-
jakud, korrastatud haljas-
alad, teed, tänavad ja kor-
termajad, siis ehk polegi 
enam nii oluline, kust täp-
selt läheb kahe omavalitsu-
se piir.”

Koos Käärdi arenguka-

va koostamisega, mida toe-
tab kohaliku omaalgatuse 
programm, on Käärdi aren-
dusseltsil valminud oma 
kodulehekülg, konkursi 
korras on saadud endale 
logo ja  vapp, valmistutak-
se 1. mail toimuvateks kor-
rastustalguteks Maasika-
mäel, mis asub kahe oma-
valitsuse piiril ja tähistab 
sümboolselt koostööd lin-
na ja maa vahel.

“Mina usun küll, et hoo-
limata sellest, milliseks ku-
juneb tulevikus haldusjao-
tus, ühendab viie aasta pä-
rast käärdilasi tugevam 
omakanditunne, koos tege-
mise harjumus ja praegu-
sest märksa heakorrasta-
tum asula, kuhu pigem soo-
vitakse tulla elama, kui siit 
ära minna,” on Paistu op-
timistlik. “Seega on prae-
gu liitumisläbirääkimistest 
olulisem tugevdada kogu-
konda ja õpetada inimesi 
ise aktiivselt oma problee-
midele lahendusi otsima. 
Ega üksinda midagi ei tee-
gi, ikka üheskoos.”

Iga inimene on tähtis, iga arvamust 
tuleb kuulda võtta! Kui juba 118 
inimest on oma nime ja allkirja andnud 
dokumendile, milles anti selgelt 
mõista, et Käärdi alevik peaks olema 
Elva linna osa, siis tuleks tehtud 
ettepanekut väga tõsiselt kaaluda. Elva 
linn on valmis leppima kokku Rõnguga 
tingimuste osas, mida arvestades 
Käärdi liituks Elva linnaga.
Reno Laidre, Elva linnapea

Käärdi ühendamist Elvaga valla 
arengukavas ei ole. Referendumi 
korraldamise otsustamine on volikogu 
pädevuses.
Aivar Kuuskvere, Rõngu vallavanem

Valla arengukava ei näe ette 
Käärdi ühinemist Elvaga

ELVA LINNELVA LINN

KÄÄRDI ALEVIKKÄÄRDI ALEVIK

Käärdi alevik ümbritseb Elva linna kohati väga ebaloo-
giliselt. Foto: maa-ameti kaardiserver

Käärdi aleviku muutmine atraktiivseks elupaigaks vajab hädasti investeeringuid. Foto: Sirje Veldi 
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MIS JUHTUS
Elvas

05.03 kl 15.55 ei and-
nud Rain (1985) sõidukit 
juhtides teed ülekäigura-
jal ootavale jalakäijale.

06.03 kl 02.30 lär-
mas Urmas (1954) avali-
kus kohas asuvas korido-
ris valju häälega, rikku-
des avalikku korda ja ma-
jaelanike rahu. Kl 09.59 
karjus purjus Irina (1980) 
Olerexi tankla müügisaa-
lis ja kiskus riietest teist 
inimest, häirides sellega 
tankla normaalset tööd.

07.03 kl 10.47 oli rat-
tasadulas purjus Siim 
(1986), jalgrattal puudus 
signaalkell.

10.03 kl 20.17 toppis 
Kaarel (1988) Kesk tä-
nava Konsumi kaupluses 
püksirihma vahele kaks 
pudelit veini “Munga kir-
sipisar” kogumaksumu-
sega 91 krooni ning läbis 
kassa kauba eest maks-
mata.

Rõngu vallas
10.03 kl 19.50 liikus 

Jaak (1967) pimeda ajal 
valgustamata teel ilma 
helkurita.

Rannu vallas
08.03 kl 11.25 ei olnud 

Ennu (1970) juhitud au-
tos laps nõuetekohaselt 
turvavarustusega kinni-
tatud.

Konguta vallas
06.03 kl 13.40 ajal ta-

bati autoroolist juhtimis-
õiguseta Sven (1988), 
kes polnud ka turvavöö-
ga nõuetekohaselt kinni-
tatud.

09.03 hommikul käi-
sid päästjad Konguta kü-
las kahe veoautoga juhtu-
nud liiklusavariil, kus ta-
gati avariijärgne tuleohu-
tus.

Nõo vallas
08.03 kl 12.41 ületas 

Gaidi (1979) juhitud sõi-
duk asulavälisel teel luba-
tud kiirust 22 km/h võr-
ra.

11.03 kl 00.20 kuulas 
Taavi (1989) oma korte-
ris valjult muusikat ja te-
kitas lärmi, rikkudes ma-
jaelanike kodurahu ning 
avalikku korda.

Elvas võib tulla uus 
jäätmeveo konkurss LÜHIDALT

Jäätmetekitaja mak-
sab kinni nii prügi-
veo kui firmade oma-
vahelised kemplemi-
sed.

Sirje Veldi

1. juulist 2008 oleks El-
va linnas kehtima hakanud 
korraldatud jäätmevedu, 
kui kõik läinuks nii, nagu 
plaanitud.

Elvas konkureerisid 
jäätmeveo ainuõiguse-
le viis firmat. Möödunud 
aasta 21. mail avatud pak-
kumistest tunnistas Elva 
linnavalitsus võitjaks AS 
Cleanaway, kelle pakku-
mine kogus vastavalt pak-
kumise korraldamise do-
kumentidele hindamiskri-
teeriumidele summaarselt 
kõige enam punkte. Punk-
tide arvult kolmandaks 
jäänud AS Ragn-Sells vaid-
lustas linnavalitsuse otsu-
se, väites, et nii pakkumi-
se võitnud Cleanaway kui 
talle järgnenud Reski pak-
kumised [Reskist kuulub 
45% Cleanawayle – toim.] 
sisaldavad ebatõeseid and-
meid, kuna nende esitatud 
jäätmete kogumise tasu ei 
kata kõiki jäätmete saas-
te-, ladestus-, transpordi- 
ja administreerimiskulu-
sid. Eelpooltoodut arvesta-
des oleks pidanud linnava-
litsuse protokollist ja kor-
raldusest selguma, millis-
test motiividest linnavalit-
sus otsuse tegemisel läh-
tus. Ragn-Sellsi väitel on 
Cleanaway teinud pakku-
mise, millest võib välja lu-
geda, et ta hakkab ühe 
konteineri arvelt doteeri-
ma teist.

Halduskohus RagnSellsi 
kaebust ei rahuldanud, 
kuid apelleerimine ring-
konnakohtus andis täna-

vu 9. märtsil õiguse Ragn-
Sellsile.

Elva linnavalitsuse juris-
ti Salle Ritso sõnul on otsus 
nördima panev.

“Omavalitsus ei saa kui-
dagi teada, kuidas üks või 
teine firma oma hindu ku-
jundab,” märkis Ritso. 
“Vaieldakse jäätmeseaduse 
§ 66 lõige 5 erineva tõlgen-
damise üle, sisuliselt aga 
kas on lubatud ristsubsi-
deerimine konteinerite eri 
liikide lõikes või mitte.”

Linnavalitsusel omakor-
da on väga raske hinnata, 
milline hind õige on, sest 
prügila võtab vastu kaalu 
järgi, konteineri tühjendus-
hind aga sõltub mahust.

Nigelad valikud
Ritso sõnul on üsna ta-

valine, et vaidlustatakse 
linnade pakkumisi, valda-
del seda hirmu ei ole, sest 
nendega tegelemine on 
niikuinii tüütu ja tülikas. 
Kaks suurt jäätmekäitlus-
firmat võitlevad aga jäät-
mekäitluse ainuõiguse pä-
rast Elva linnas, kus tek-
kivad prügikogused on pii-
savalt suured ja piirkond 
kompaktne. Monopoolsel 
jäätmevedajal oleks siin 
teenindada paar tuhat le-
pingulist klienti.

“Ma ei usu, et valdades 
oleks hanked paremini teh-
tud või läbi viidud,” hindab 
Ritso. “Eks näe, mida ot-
sustame, kas kaebame eda-
si või mitte. Ei tea, mis tu-
leks odavam.”

Kohtuotsust saab kuu aja 
jooksul vaidlustada. Elva 
linnale tähendaks otsuse 
jõustumine teadmata ajaks 
kõrvalejäämist korraldatud 
jäätmeveost ja sellega seo-
ses ka märksa odavamatest 
prügiveohindadest.

“Pole veel teada, kas 
kaebame otsuse edasi või 
laseme kohtuotsusel jõus-
tuda, siis läheb kogu prot-
sess uuele ringile,” ütles 
Ritso. “Omavalitsuse seisu-
kohalt on viivitamine halb, 
sest korraldatud jäätmeveo 
hinnad on praegu isegi kor-
di madalamad, kui vabatu-
ruhinnad.”

Nii ehk naa pole elvalas-
tel veel päris mõnda aega 
loota prügiveoteenuse hin-
dade alandamist ning va-
baturu tingimustes on kõi-
gil võimalik valida enda-
le meelepärane jäätmeve-
daja.

Kui Elva loob pretseden-
di ja saadab appellatsiooni 
Riigikohtusse, siis on see 
teedrajav teistele omava-
litsustele, sest seadusesätte 
tõlgendamisel oleks võtta 
aluseks Riigikohtu lahend.

Vald ise jäätmeid 
vedama

Eelmise aasta suvest on 
Eestis omavalitsuste kor-
raldatud jäätmeveo kon-
kurssidest vaidlustatud iga 
kolmas. Prügifirmad käi-
vad kohut Tartus, Pärnus, 
Tapal, Rae vallas... Tallin-
nas, kus eelmise aasta lõ-
pus välja kuulutatud kon-

kursside tulemused on jär-
jekordselt vaidlustatud, 
ähvardab prügivedu üldse 
katkeda.

Teistmoodi on hädas väi-
kesed, alla 1500 elanikuga 
omavalitsused. Neil puu-
dub jäätmeseaduse alusel 
kohustus rakendada kor-
raldatud jäätmevedu, mis-
tõttu võib seal soovi korral 
prügiveo hinda tõsta iga 
kolme kuu tagant, samas 
kui korraldatud jäätmeveo 
puhul on lubatud hinda 
tõsta kuni 10% aastas. Kui 
korraldatud jäätmeveo pu-
hul on jäätmevedajal piir-
konnas küll ainuõigus, on 
hinnad siiski omavalitsuste 
kontrolli all, siis hajaasus-
tusega külade puhul on 
hea, kui üldse leitakse fir-
ma, kes on nõus prügi ära 
vedama.

Väiksemate omavalit-
suste päästerõngaks on 
omavaheline koostöö. Ka 
on Keskkonnaministeeriu-
mis algatatud jäätmesea-
duse muutmise ettepanek, 
mis võimaldaks omavalit-
sustel asutada jäätmete ko-
gumiseks äriühing, mille 
kõik aktsiad või osad kuu-
luvad kohalikule omavalit-
susele. 

2009. aasta suvel sule-
takse üle Eesti kümme prü-
gilat, mis põhjustab prügi 
transportimisele täienda-
vaid lisakulutusi. Veokulud 
tuleb kinni maksta jäätme-
tekitajal.

Jäätmeseadus 
§ 66 Korraldatud jäätmevedu
(5) Jäätmeveo teenustasu peab olema piisav, et katta 
jäätmekäitluskoha rajamis-, kasutamis-, sulgemis- ja 
järelhoolduskulud ning jäätmete veokulud.

Elva linnavalitsuse juristi Salle Ritso sõnul vaatavad nad advokaadiga kohtuotsuse üle ja otsustavad arvatavasti 
juba lähipäevil, kas vaielda Ragn-Sellsiga edasi Riigikohtus või kuulutada välja uus konkurss. Foto: Sirje Veldi

Enamik Eesti maava-
nemaid toetab Isamaa ja 
Res Publica Liitu kuuluva 
regionaalministri Siim-
Valmar Kiisleri ettepane-
kut haldusterritoriaalse 
korralduse muutmiseks, 
mis jätaks Eestisse senise 
227 omavalitsuse asemel 
alles paarkümmend.

Tartu rahvaliitlasest 
maavanem Esta Tamm 
pidas oluliseks, et kuna 
haldusreformist on pikka 
aega räägitud ning selle-
ga inimesi ja asutusi üks-
jagu väsitatud, jõutaks 
selgele otsusele ja viidaks 
see ellu. Samas tekib te-
ma sõnul küsimus, kui-
das leida avalikele asja-
dele õige otsustustase, 
nii et tagatud oleks üht-
aegu asjatundlikkus, ma-
janduslik efektiivsus, de-
mokraatlik esindatus ja 
regionaalne tasakaal.

“On neid küsimusi, mi-
da on otstarbekas lahen-
dada praeguse maakon-
na suuruse kogukonna-
ga, näiteks ühistransport, 
gümnaasiumivõrk, jäät-
mekäitlus. Kuidagi tuleb 
aga tagada, et maakon-
nakeskusest kaugemal ei 
hakkaks elukvaliteet hal-
venema otsustamisest ja 
ressursside jagamisest 

eemale jäämise tõttu,” 
märkis ta. Tartu maava-
nem lisas, et kindlasti ei 
ole maavalitsuse säilita-
mine seejuures omaette 
eesmärgiks.

Valitsuskabinetis arut-
lusel olnud haldusrefor-
mi eelnõu sätestab oma-
valitsuse miinimumsuu-
ruseks 25 000 elanik-
ku, mis tähendab, et sel-
lest enam kui kaks korda 
suurema elanike arvuga 
maakondade piires võib 
luua mitu valda. Eran-
dina jääb eraldi vallaks 
Hiiumaa, kus elab 10 000 
inimest.

Eraldi omavalitsusteks 
jäävad ka üle 40 000 ela-
nikuga linnad, nagu Tal-
linn, Tartu, Narva, Pär-
nu ja Kohtla-Järve. Väik-
sematest linnadest saa-
vad vallasisesed linnad, 
mis säilitavad oma nime 
ja võivad vastavalt põ-
himäärusele omada ka 
linnapead, ning ülejää-
nud omavalitsusüksused 
muutuvad osavaldadeks.

Kiisler on avaldanud 
lootust, et haldusreform 
õnnestub ellu viia täna-
vusteks kohalikeks vali-
misteks 18. oktoobril. 

BNS

Enamik maavanemaid toetab Kiisleri 
haldusreformi ideed
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Euroopa Liidu värs-
ketel andmetel on 
Eestis meeste ja 
naiste palga vahe 
ühenduse 27 riigi 
seas suurim, naiste 
kahjuks.

Kaia Iva, 
Riigikogu liige, IRL

Euroopa Liidu kesk-
misena teenivad naised 
meestest 17,4 protsen-
ti vähem. Eestis on aga 
naiste palk umbes 30 
protsenti meeste omast 
väiksem. Üheks sissetu-
leku ebavõrdsuse põhju-
seks on Euroopa tööhõi-
ve analüütikud nimeta-
nud naiste suuremat ka-
sutamist osalise tööaja-
ga. See on ebavõrdse sis-
setuleku põhjusena üldi-
ne ning objektiivne. Poo-
le kohaga töötades ongi 
tasu poole väiksem.

Kuid ohumärgiks on 
see, et kui Euroopas ter-
vikuna on paindlikud 
töövõimalused suhteli-
selt hästi rakendunud, 
siis Eestis on osaajaga 
töö leidmine keeruline. 
Seades eeskujuks palju-
sid Euroopa riike, oota-
vad ka meie naised selle 
võimaluse suurenemist. 
Osalise tööaja laiemal ra-
kendamisel näeks Eesti 
sissetuleku statistika soo 
järgi võrreldes teiste rii-
kidega aga veelgi nige-
lam välja. Küll võib aga 
loota, et üha enam soo-
vivad näiteks laste kasva-
tamise perioodil ka Ees-
ti mehed kasutada osalist 
tööaega. Siin aga ilmneb 
“nokk kinni – saba lahti” 
olukord. Kuna Eestis on 
üldjuhul meeste palk kõr-
gem, siis majanduslikel 
kaalutlustel jätkab mees 
täiskohaga ning naine 
“valib” osalise ajaga töö.

Naisjuhtide väike 
osakaal

Jättes kõrvale põhju-
sed, kus “naiste sektori-
tes” ongi töötasud väik-
semad või ka seadusevas-
tased juhud, kus võrdse 
töö eest saab naine väik-
sema tasu, kuna ta ei 
söanda nõuda meeskol-
leegiga võrdset tasu, on 
ebavõrdsuse teise pea-
mise põhjusena nimeta-
tud naiste väiksemat osa-
tähtsust juhtide seas. See 
on üleeuroopaline hin-
nang, kuid kehtib ka Ees-
tis. Naiste väike osakaal 
juhtide seas nii avalikus 
sektoris kui ka ettevõt-

luses ei ole uudis. Samas 
on mitmed analüütikud 
rõhutanud just nüüd, ma-
jandusraskuste ajal, nais-
ettevõtjate olulist rolli.

Eksperdid juhivad tä-
helepanu sellele, et üld-
juhul on naised ettevõtlu-
se vallas kaalutlevamad. 
See on pannud naisjuh-
te ettevaatlikult suhtuma 
suurde laenukoormas-
se, aidanud riske maan-
dada mitmekesise toote- 
ja teenusevalikuga. Kiire 
majanduskasvu ajal tun-
dus ainuõige kitsas spet-
sialiseerumine ning oda-
va laenuraha kasutami-
ne, kuid majanduse jah-
tumise perioodil on sel-
geks saanud paindlikku-
se ja teenuste mitmekesi-
suse plussid.

Mis tooks naisi enam 
ettevõtjate ridadesse?

Lätis viidi naisettevõt-
jate seas läbi uuring. Es-
mase põhjusena ettevõt-
jaks hakkamisel nime-
tas ligikaudu 60% nai-
si võimalust olla isesei-
sev, toetada perekonda 
majanduslikult ning teha 
meelepärast tööd. Kuid 
uuring tõi välja ka mõned 
argumendid, mis polnud 
seotud otseselt ametiala-
se eneseteostuse või suu-
rema sissetulekuga. Ni-
melt 21% naisi nimetas 
ettevõtluses tegutsemise 
olulise põhjusena soovi 
võtta riske ja ületada ras-
kusi ning 8% naisi nime-
tas soovi olla ettevõtjana 
lähemal ühiskonna elii-
dile. Rääkides aga oskus-
test ja väärtustest, mis on 
aidanud neil olla ettevõt-
luses edukad, seavad nai-
sed esikohale sihikind-
luse ja hea suhtlemisos-
kuse. Üllatuslikult pidas 
teadmisi esmatähtsaks 
vaid 3% vastanutest.

Vaja rohkem 
eneseusku

Ehk tasuks just neid 
arvamusi rohkem tähele 
panna. Sageli hindavad 
naised liialt kriitiliselt 
oma erialaseid oskusi. 
Tegelikult on meie naised 
meestega võrreldes hari-
tumad, heade ametialas-
te oskustega ning väga 
altid täiendõppeks. Kuid 
ehk saavad meie naised 
julgustust praeguste ette-
võtjate hinnangutest – et-
tevõtluseks on esmatäh-
tis sihikindlus ja suhtle-
misoskus, sellest aga Ees-
ti naistel kindlasti puudu 
ei jää. Vaja on ehk üles 
leida veel vajalik annus 
riskijulgust.

Euroopa Komisjo-
ni tööhõive, sotsiaalkü-
simuste ja võrdsete või-
maluste volinik Vladi-
mir Špidla peab Euroopa 
naiste 17,4 protsendilist 
väiksemat palka lubama-
tuks ning on teatanud, et 
komisjon alustab olukor-
ra muutmiseks kampaa-
niat. Eesti jaoks, kus see 
vahe on 30%, on tööpõld 
kaks korda suurem.

Suurim ebavõrdsus on Eestis

Aasta tagasi, kui tä-
histasime riigi ühek-
sakümnendat sünni-
päeva, oli pealtnäha 
kõik veel hästi.

Jaan Õunapuu, 
regionaalminister 2003-2007

Pidu kestis pea terve 
aasta: rahad laekusid, ini-
mestel oli tööd ja paljud 
unistasid uuest kodust, 
mille soetamiseks andsid 
pangad soodsaid laene. Sa-
mas oli märke, et majan-
dus on ülekuumenemas. 
Laenumiljardid ja ülekä-
te läinud tarbimine oli 
oma hävitavat tööd tege-
mas. Osa majanduseksper-
te hoiatas eesseisva majan-
duskriisi ohtudest. Seda 
aga ei võetud tõsiselt,  ku-
ni aasta lõpus tuli tõehetk 
– olemegi käpuli, eelarve 
ei laeku soovitud mahus, 
töökohad kaovad, inime-
sed on stressis ja võim üha 
võõrandub rahvast.

Vaatamata sellele võeti 
vastu ülioptimistlik 2009. 
aasta eelarve, mida, tõsi 
küll, paar kuud hiljem tu-
li kaheksa miljardiga kär-
pima hakata. Kui uskuda 
koalitsiooni ettevaatlikke 
väljaütlemisi, ei pruugi see 
jääda viimaseks.

Kuhu siis krokodillid 
oma surmavad hambad 
järgmisena sisse löövad?

Kui olla irooniline, siis 
kindlasti kohalike oma-
valitsuste taskusse, sest 
praegune kolme miljardi-
line kärbe ei korjanud veel 
kõiki rahasid ära. Mis so-
lidaarsusest saab juttu ol-
la, kui valdadelt-linna-
delt võeti ligi 15% eelne-
valt planeeritud summa-
dest. Meeldetuletuseks, et 
riigi kärped jäid alla 10%, 
kohalike teede rahasid aga 
kärbiti 75%. Tasandusfon-
di, mis toetab just väikse-
ma tulubaasiga omavalit-
susi, 25% ehk 1,43 miljar-
dilt 1,1 miljardile.

Eriti kurioosne oli füü-
silisest isikust tulumak-
su vähendamine 11,93%-
lt 11,4%-le, mida põhjen-
dati omavalitsustelt teata-
vate funktsioonide äravõt-

misega.
Hea lugeja, palun võta 

teadmiseks, et seadusand-
ja kohustab omavalitsust 
tagama lapsele teisest elu-
aastast lasteaia koha. Sel-
lega hoiab riik hinnangu-
liselt kokku 520 miljonit 
krooni, kuid lapsevanem 
maksab selle kinni, kui tal 
tekib pärast emapalga lõp-
pemist vajadus tööle asuda, 
sest peret on ju vaja üleval 
pidada.

Mitmed juristid ja ra-
handusspetsialistid on siin 
näinud vastuolu Põhisea-
duse ja Euroopa kohaliku 
omavalitsuse hartaga, mil-
le Riikogu on ratifitseeri-
nud juba 1994. aasta sep-
tembris. Täidesaatev riigi-
võim ei oma õigust kohali-
kule omavalitsusele seadu-
sega ettenähtud tulusid rii-
gieelarve kasuks ümber ja-
gada. Põhiseaduse parag-
rahv 157 ütleb, et kohali-
kul omavalitsusel on ise-
seisev eelarve, mis annab 
talle kaitse riigi sekkumi-
se vastu. Harta artikkel 8.1 
möönab, et kohalikul või-
mul on riikliku majandus-
poliitika raames õigus pii-
savatele rahalistele vahen-

ditele, mida nad võivad 
oma volituste piires vabalt 
kasutada. Selguse saami-
seks ja tulevikus analoog-
sete vaidluste vältimiseks 
tuleks antud küsimuses 
saada kohtulahend.

Ajal, mil räägitakse kaa-
samisest ja osalusdemo-
kraatia arendamisest, te-
gi valitsus kärped tagaselja 
ja omavalitsusi eirates. Kui 
Koostöökogu püüdis kärbe-
te ebavõrdsust omavalitsus-
te vahel veidigi tasandada, 
käidi neist ettepanekutest 
teerulliga üle: kuus kärpi-
jat (kellel juriidiliselt ei ol-
nud mingeid volitusi väita, 
et vähendamistes on kokku 
lepitud) oli oma öötöö tei-
nud ja asi edasiarutamise-
le ei kuulunud. Kaks aastat 
tagasi peeti omavalitsuslii-
tude mittekooskõlastamist 
piisavaks, et valitsuses re-
gionaalarengu suunamise 
seadust mitte arutada.

Omavalitsustelt raha ära 
võttes tekitatakse olukord, 
kus ka kõige paremini juhi-
tud vald ei suuda kõiki nei-
le pandud ülesandeid täi-
ta. Sellega tekitatakse ül-
dine rahulolematus ja tul-
lakse välja geniaalse ette-
panekuga – teeme 20 oma-
valitsust, kes üleöö rikkaks 
ja ilusaks muutuvad!

Mind hämmastab, et ei 
riigikontrolör ega õigus-
kantsler ei sekkunud tulu-
baasi vähendamisse. Eriti 
arvestades innukust, mille-
ga mõlemad mehed on asu-
nud taastama rajooni täi-
tevkomiteesid ja külanõu-
kogusid, ära ootamata ise-
gi viimsepäeva laupäeva. 
Samal ajal, kui paljud oma-
valitsused kurdavad, et 
neil puuduvad reaalsed põ-
hiseaduslikud garantiid ja 
tegelikud võimalused seis-
ta hea selle eest, et nende 
õigusi keskvalitsuse poolt 
ei rikutaks. Tallinna linn 
on viimastel aastatel vähe-
malt kaheksal korral pöör-
dunud õiguskantsleri poo-
le palvega kontrollida õi-
gusaktide kooskõla Põhi-
seaduse ja seadustega. Õi-
guskantsler on jätnud sisu-
liselt kõik linna pöördumi-
sed läbi vaatamata ja soo-

vitanud pöörduda Riigi-
kohtusse. Riigikontrolör on 
oma haldusreformi käsit-
levas artiklis sügavalt sol-
vanud paljusid väga tubli-
sid omavalitsusjuhte väi-
tega, et haldussuutmatu-
se põhjused peituvad eel-
kõige vajaliku kompetent-
susega inimeste puudumi-
ses, s.t vähestes teadmistes 
ja oskustes.

Piisk tõrva meepotis ei 
riku ära kogu seda suurt 
tööd, mida on taasiseseis-
vuse aastatel kohalike ini-
meste teenimisel tehtud. 
Raskel ajal vajab inimene 
tuge, mitte näägutamist.

Olen kindlalt veendu-
nud, et selline kaarti joo-
nistamine ilma tulubaasi 
muutmata ja haldusfunkt-
sioone ümber vaatamata, 
viib tervete regioonide tüh-
jaks jooksmisele ja inim-
tühjade maakondade tek-
kele. Kui seda soovitakse, 
siis peab olema ka julgust 
seda välja öelda. Mina sel-
lises riigis elada ei tahaks! 
Kui soovitakse järjekord-
se eelarve kärpimise pealt 
tähelepanu kõrvale juhti-
da, on see alatu inimestega 
manipuleerimine.

Peame teadvustama tõ-
siasja, et omavalitsused on 
need, kelle kulutused ras-
ketel aegadel pigem suure-
nevad, seda just hätta sat-
tunud inimeste abistami-
seks.

Nõustun, et riik vajab 
halduslikke muudatusi, se-
da aga ei tohi teha kirve 
meetodil ja kohalikku de-
mokraatiat ahistades.

Olen koostanud regio-
naalhalduse erinevaid mu-
deleid. Kui on käes olnud 
otsustamise tund, on kõik 
sumbunud parteipoliitilis-
tesse huvidesse. Saab nõus-
tuda hr. Oviiriga selles, et 
käed tõepoolest langevad 
rüppe, kui poliitilistel põh-
justel keeldutakse tunnis-
tamast ilmselgeid fakte.

Samamoodi nagu riik 
vajab tugevaid ja toimivaid 
omavalitsusi, vajab selle 
riigi kodanik ka usalduslik-
ku riigivõimu, kes nii heas 
kui halvas temaga ausalt ja 
avameelselt räägib.

Raske aeg nõuab tarku 
otsuseid

Täidesaatval 
riigivõimul ei ole 
õigust kohalikule 
omavalitsusele 
seadusega 
ettenähtud tulusid 
riigieelarve 
kasuks ümber 
jagada.

11.03 otsustati:

Korraldada lihtme-
netlusega riigihange “Elva 
Lasteaia Murumuna õueala 
rekonstrueerimine”; kinni-
tada riigihanke hankedo-
kumendid; kutsuda riigi-
hankel osalema Primus PR 
OÜ, OÜ Mihkel X; Maveter 
OÜ; moodustada riigihan-
kekomisjon.

Jagada kinnistu Uuta 
tee 10 kaheks reaalosaks: 

Uuta tee 10 pindala 1235m² 
ja Uuta tee 10b pindala 
1234m².

Määrata lapse sün-
nitoetus Maire Ubinale, 
Iivika Veskile, Kaja Treia-
lile.

Anda luba Elva AMS-
le kevadlaada korraldami-
seks Sinilind parklas 14. 
märtsil.

Kanda majanduste-
gevuse registrisse Elva 
AMS kaubanduse korralda-

jana avalikul üritusel “Ke-
vadlaat” 14. märtsil; muu-
datus AS Valga Lihatöös-
tus ja Arm-Ararat OÜ re-
gistreeringus; AS Olerex 
registreeringu õigsuse kin-
nitus.

Kinnitada Elva Matka-
keskuse sisekorranõuded.

Esitada eelnõu lin-
navolikogule: Raudtee 
tn 5a kinnistu detailpla-
neeringu koostamise alga-
tamine ja lähteseisukoh-

tade kinnitamine ning de-
tailplaneeringu koostami-
se korraldamine.

Anda Elva Linnavalit-
suse tänukiri Elva Las-
teaia Õnneseen töötaja-
tele Aire Lepikule ja Liia 
Tilgarile.

Maia Kukk
Linnasekretär

LINNAVALITSUSE ISTUNG 
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Reedel 70. sünnipäe-
va tähistanud Kongu-
ta kooli õpetaja Eha 
Toom on pedagoogi-
ametit pidanud viis-
kümmend aastat.

Milvi Kapaun

Kuidas teist õpeta-
ja sai?

Kui lõpetasin Räpina ra-
joonis asunud Kahkva 7-
klassilise kooli, läksin õp-
pima Rakvere Pedagoogi-
lisse Kooli. Aasta pärast 
kool reorganiseeriti ja osa 
õpilasi toodi üle tolleaeg-
sesse Tartu Õpetajate Se-
minari. Esimene töökoht 
oli mul Mooste koolis, kuid 
1959. aastal kolisin abikaa-
sa juurde Elvasse ning töö-
tasin Elva koolis neliküm-
mend aastat algklasside 
õpetajana. 1966. aastal lõ-
petasin kaugõppes Tallin-
na Pedagoogilise Instituu-
di. Pedagoogitöö valikul 
mõjutasid mind Kahkva 
kooli õpetajad. Tundsin va-
nemaid koolikaaslasi, kes 
õppisid Rakveres ja rääki-
sid koolist vaid kiidusõnu.

Kes on olnud teie 
õpetajad?

Kahkva koolis meeldis 
mulle nõudlik saksa kee-
le õpetaja Lydia Kinsigo.
Ootasin alati tema tundi 
huviga. Elva kooli endine 
kauaaegne õpetaja Evelyn 
Maldar oli Rakvere peda-
googilises koolis geograa-
fiaõpetaja. Tema oli mul-
le suureks eeskujuks – laia 
silmaringiga, palju teadmi-
si. Oli äärmiselt nõudlik ja 
aus õpetaja. Vahel ka te-
ravkeel, aga see kuulub as-
ja juurde. Rakveres õpetas 
kirjatehnikat täpne ja kor-
rektne Riho Lahi. Oli ka 
tuntud sulemees, kirjutas 
Kihva Värdi nime all. Tema 
1966. aastal koostatud kir-
jatehnika metoodilise kä-
siraamatu järgi olen õpe-
tanud kirjatehnikat mitu 
aastakümmet. See on mul-
le nagu Piibel.

Kuidas vanemad 
kolleegid ja õpilased 
noort nääpsukest õpe-
tajat vastu võtsid?

Väga hästi. Tulin Elva 
kooli 20-aastasena, mul oli 
suur lugupidamine kollee-
gide vastu. Leidsin siit sü-
damlikkust ja tuge oma te-
gemistes. Õpilastega oli 
selline lugu, et mõned neist 
tundusid väga suured. Olin 
algklasside õpetaja, kuid 
kord nägi ette, et noor õpe-
taja pandi keskkooli klas-
sidele niiöelda šefiks. Ka-
heksanda klassi õpilased 
olid nii suured... Meeles on 
mehemürakad Peeter Uibo, 
Abelid – Lembit ja Rein. 
Olime ju peaaegu üheea-
lised, kuid minusse suhtu-
ti lugupidamise ja sõbralik-
kusega.

Milliste muutustega 
oma töös on olnud teil 
kõige raskem kohane-
da?

Põhiainete, eesti keele ja 
kirjanduse tundide vähene-
misega õppekavas. Keele-
õpetus on väga oluline, see 
paneb aluse keelekasutus- 

Mul on olnud palju häid lapsi
JUUBILAR Õpetaja Eha Toom

ja eneseväljandusoskusele. 
Arvan, et iga Eesti riigi ko-
danik peaks oskama kasu-
tada korrektselt oma ema-
keelt ja väljendada ennast 
eesti keeles suuliselt ja kir-
jalikult õigesti. Selleks tu-
leks kindlasti palju rohkem 
koolitunde kulutada kui 
praegu ette nähtud on.

Kuidas suhtute aas-
tatega muutunud käi-
tumisnormidesse?

Kui meie vennaga kooli-
teed alustasime, siis kodust 
öeldi, et vaadake, et te mei-
le häbi ei tee. Kui koolis oli 
lapsel pahandusi, siis mõis-
tis selle ka ümbruskond 
hukka. Oli loomulik, et 
koolis oldi ikka viks ja vii-
sakas. Tänapäeva koolis on 
raske leppida elementaar-
se viisakuse puudumise-
ga. “Aitäh”, “palun”, “tere” 
olid varem iseenesestmõis-
tetavad. Et õpetajaid teie-
tati – see oli nagu aamen 
kirikus. Ei kujutanud ette, 
et õpetajat sinatatakse. Sa-
mas õpetajad aga teietasid 
keskkooliõpilasi. Teie – see 
ei ole mitte ainult mitmuse 
vorm, vaid inimesest lugu-
pidamise märk.

Kas õpetajatöö on 
teid ka väsitanud?

Ei olegi, sest mul on ol-
nud palju häid lapsi. Neli-
kümmend aastat, mis El-
vas töötasin, pole mul põh-
just ühegi lapse kohta öel-
da, et mul oleks temast mi-
dagi halba meenutada. Mis 
mind hämmastas, oli sü-
damlikkus ja sõbralikkus 
õppimises – lapsed taht-
sid õppida. Olid püüdlikud 
ja tulid minuga kaasa. Nad 
teadsid, mis on nende töö 
koolis. Kui ei tulnud kohe 
hästi välja, oli mõni ka pa-
hane. Aga see läks möö-
da. Hea tulemuse õppe-
töös kindlustab ikka pidev 
ja  järjekindel koostöö õpe-
taja-laps-kodu. Ega õpetaja 
üksinda ei tee midagi.

Mida peate oma töös 
tähtsaks?

Minu jaoks on tähtis 
vastutus- ja kohusetunne. 
Ausus õpilaste suhtes. Ar-
van, et aastatega on muu-

tunud ka õpetajad. Mida 
ühes või teises koolis põ-
hiliseks peetakse, kas õp-
pekasvatus- või klassivälist 
tööd. Minu jaoks on mõle-
mad tähtsad, aga olulisem 
on kindlasti õppekasvatus-
töö.

Laste õpetamisel olen 
püüdnud kasvatada ausust 
ja kohusetunnet. Ja mis vä-
ga oluline – viisakus.

Kuidas puhkate?
Puhkus on kodus, aias 

ja ümberkaudses metsas, 
kus naudin loodust ja vai-
kust. Suvel on lillede eest 
hoolitsemine põhitöö. Ega 
siin puude all muud kasva, 
isegi till kuivab ära. Sam-
mal võtab võimust. Hoia-
me korras ka koduümbruse 
metsaaluse. Väike Väerada 
läheb mul kohe aia tagant 
mööda, seal jalutan sage-
li. Kodu ümbruses lippavad 
ringi jänesed, käivad kit-
sekesed. Panen neile vära-
va lähedale puu alla kartu-
likoori ja saia-leiba. Siis ei 
tule nad viljapuid nosima. 
Ükskord talvel olid kitsed 
kolmekesi, talleke ka. Tu-
lid akna lähedale, vaatasid 
aknast sisse, meie vaatasi-
me vastu. Sõid õunapuult 
paradiisiõunu. Rebane käib 
kaevu juurde tihastele pan-
dud pekitükke noolimas. 
Naabri kassid on suured 
sõbrad, hoolitseme ka nen-
de ninaesise eest.

Kaua on plaanis veel 
töötada?

Tunnen, et see töö on 
minu kutsumus, pole kuna-
gi mõelnud, et võiksin mõ-
nel teisel alal töötada. Ega 
mina ka asendamatu ei ole. 
Mõistust peab olema õigel 
ajal lõpetada.

Millega võiksid eel-
olevad aastad meeldi-
valt üllatada?

Et meie riigil ja ma-
jandusel läheks paremi-
ni. Need, kes peaksid sel-
le eest hea seisma, arves-
taksid kogemustega majan-
dusinimeste arvamusi, ei 
alahindaks neid. Soovin, et 
inimestel oleks vähem mu-
resid. Rohkem sõbralikkust 
ja rõõmsat meelt. 

ELVA POSTIPOISS
219, 12.03.1999

� 7. märtsil olid Riigi-
kogu valimised. Kogu 
vabariigis oli valimis-
test osavõtt passiivne. 
Elvas oli valimisni-
mekirjas 4709 nime, 
hääletamas käis 2692 
inimest.

� Elva Tarbijate Ühistu 
lõpetas kaubamaja 
II korruse remondi. 
Ruumi on nüüd rohkem 
ja ostja saab igat kaupa 
põhjalikult uurida.

� Elva linna 1999. aas-
ta eelarve oli 25 983 
000 krooni.

� Elva Tarbijate Ühistu 
toidukauplustes oli 
Rakvere viineri kilohin-
naks 37.80. LÜHIDALT

Laupäev, 7. märts al-
gas loenguga mesinike-
le. Endel Reimand rää-
kis varakevadistest hool-
dustöödest mesilas. Kuu-
lajaid oli rohkearvuliselt 
ja tuju eelseisva pidupäe-
va tõttu ülev.

Naistepäevapeol ri-
vistasid mehed end üles, 
kinkisid naistele lilli ja 
ütlesid häid soove. Vä-
ga vaimukas oli, et lisaks 
lilledele kingiti ka lille-
seemneid. Ikka selleks, 
et lilleilu kauemaks jät-
kuks ja et naistel mehed 
ka kevadel meeles oleks, 
kui on tarvis lillepeenart 

kaevata.
Peo käigus öeldi väl-

ja tõetera, et naised il-
ma meesteta pole midagi, 
aga mehed ilma naisteta 
pole sedagi.

Kogu õhtut saatsid lus-
takad pillilood naistest ja 
neidudest, elust ja armas-
tusest. Osavõtjaidki oli 
igas eas, noorim alla ka-
he aasta vanune ja vanim 
ligi kaheksakümnene. 
Tantsu keerutasid kõik.

Oli meeldiv ja kasulik 
laupäev. Ootame põnevu-
sega järgmist üritust.

Ülla Hunt, EAMSi liige

Töine pidupäev Elva aianduse ja 
mesinduse seltsis

Eesti keele õpikust loeb Eha Toom muigvelsui oma 
lemmikõpetaja Riho Lahi kirjutatud lugu “Ilmkärakas” 
raamatust “Värdi”.  Foto: Milvi Kapaun
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5. märtsil toimus Puh-
jas kuuendat korda isa-
maaline luulepäev. See-
kord oli teemaks-pealkir-
jaks ÜhesHingamine, mis 
viis mõtted suvisele lau-
lu- ja tantsupeole. Koo-
lid pidid ette valmistama 
luulekavad, mis väärtus-
taksid eesti keelt ja meelt 
ning üksteise hoidmist 
ja viiksid mõtted vaimu-
le ja hingele, mis on are-
nenud ja kasvanud Ees-
timaa pinnal, tuulepeal-
sele maale ja rannarah-

vale.
Parimaks valiti Puh-

ja gümnaasiumi 3. klassi 
luuletrupp õpetaja Maire 
Sepa juhendamisel. Ära 
märgiti veel Valguta alg-
kooli (õpetaja Lea Pung), 
Konguta kooli (õpeta-
ja Margit Ott) ja Puh-
ja gümnaasiumi 9. klassi 
(õpetaja Ruth Maal) luu-
letrupid. Luulepäeva kor-
raldas Puhja gümnaasiu-
mi huvijuht Lea Järv, toe-
tas Tartu maavalitsus. 

TMV

Puhjas lugesid koolinoored 
isamaaluulet

LUGEJA KIRJUTAB

6. märtsil Lähte koolis 
toimunud traditsioonilise 
viiendate klasside ajaloo-
viktoriini võitis seekord 
Puhja gümnaasiumi tei-
ne võistkond, kes sai 34 
võimalikust punktist 32. 

Teiseks tuli Ülenurme 
teine võistkond 30 punk-
tiga, kolmandat ja neljan-
dat kohta jagasid Kambja 
I ja Rõngu 29 punktiga. 

TMV

Rõngule viies koht

Peaminister Andrus 
Ansip ütles neljapäeval 
valitsuse pressikonve-
rentsil, et Eesti võib euro-
le üle minna 2010. aasta 
1. juulist.

Eesti on praeguste 
prognooside kohaselt või-
meline täitma eurole üle-
mineku eelduseks oleva 
Maastrichti inflatsiooni-
kriteeriumi hiljemalt sel-
le aasta oktoobriks, kin-
nitas peaminister. Hetkel 
on alust eeldada, et hin-
nad Eestis jätkavad lan-
gust, lisas ta.

Peaministri sõnul on 
riigieelarve defitsiidikri-
teeriumi täitmine valitsu-
se ja riigikogu kätes ja kui 
on vajalik teha teine nega-
tiivne lisaeelarve, siis on 
valitsuse ja riigikogu ko-
hus nii ka toimida.

Aasta lõpus võiks Ees-
ti Ansipi sõnul tellida Eu-
roopa Komisjonilt ja Eu-
roopa Keskpangalt era-
korralise kriteeriumide 
hindamise, mis on euro 
kasutuselevõtu eeldus. 
Korraliselt peaks hin-
damine toimuma tuleva 
aasta alguses.

Valitsusjuht rääkis, et 

Euroopa Komisjon ja Eu-
roopa Keskpank on val-
mis hindamise aega ette-
poole tooma ning vajali-
kud protseduurilised või-
malused on selleks ole-
mas. “See pole midagi 
erakorralist,” lisas Ansip. 
“Mul on alust arvata, et 
kui Eesti riik palub era-
korralist hindamist, siis 
seda ka tehakse.”

Isamaa ja Res Publica 
Liitu (IRL) kuuluv hari-
dusminister Tõnis Lukas 
ütles valitsuse pressikon-
verentsil, et olud euro-
le üleminekuks on Eesti 
jaoks soodsad ja seda või-
malust peaks kasutama.

Ta lisas, et IRL on Ees-
ti tuleviku kindlustami-
seks nõus eurole ülemi-
neku pingutuse kaasa te-
gema.

Eesti Panga asepresi-
dent Märten Ross ütles 
kolmapäeval, et Eesti täi-
dab väga suure tõenäo-
susega selle aasta lõpus 
kõik Maastrichti kritee-
riumide väärtused ja see-
tõttu on võimalik, et eu-
ro tuleb Eestis kasutuse-
le 2011. aastal. 

BNS

Eesti võib eurole üle minna 
tuleva aasta juulist
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Kristjan Ilves ja Karl 
Mustjõgi osalesid eelmi-
sel nädalavahetusel Ees-
ti Noortekoondise/Har-
ju Elekter Team koossei-
sus Poolas Zakopanes toi-
munud rahvusvahelistel 
Lotos Grand Prix võist-
lustel suusahüpetes. Ees-
ti noortest suusahüppaja-
test olid võistlemas veel 
Martti Nõmme ja Mairo 
Nupp Võru spordikoo-
list ning Risto Raudberg 
Nõmme spordiklubist.

Üheteistkümne rii-
gi saja hüppaja konku-
rentsis võitsid Eesti poi-
sid kolm esikolmiku koh-
ta. Kristjan Ilves võitis 
1996. aastal sündinute 
seas teise koha. Hüpetega 

60 ja 63,5 meetrit teenis 
ta kokku 205,4 punkti. 
Võitis poolakas Krzysztof 
Leja 65 ja 65,5 meetris-
te hüpetega, hindepunk-
te 226,7.

Karl Mustjõgi sai 1995. 
aastal sündinud poiste 
võistlusklassis 10. koha. 
Hüppepikkused olid  57,5 
ja 53 meetrit.

Martti Nõmme tu-
li teiseks 1993. aastal 
sündinute seas. 58,5 ja 
59 meetri pikkuste hü-
pete eest sai ta kokku 
106,5 stiilipunkti. Risto 
Raudberg oli 1998. aas-
tal sündinud poiste hul-
gas kolmas.

EPP

8. märtsil toimus 
Tallinnas Lasnamäe 
spordihallis TV 10 
olümpiastarti võist-
lussarja teine vaba-
riiklik etapp, kus 
olid kavas tehniliselt 
rasked alad.

Margit Aidla, 
kergejõustikutreener

Samal päeval tuli 
Torinos kergejõustiku Eu-
roopa sisemeistrivõistlus-
tel seitsmevõistluses tiitli-
võitjaks kunagi samas sar-
jas võistelnud Mikk Paha-
pill ja toimus kaugushüp-
pes Euroopa meistri tiitli 
võitnud Ksenia Balta auta-
sustamine. Ksenia Balta on 
telesarja 10 olümpiastarti 
mitmekordne mitmevõist-
luse võitja. Euroopa ker-
gejõustikumeistrid innus-
tasid ka noori sportlasi en-
nastületavalt esinema.

Võistluste parima tule-
muse eest hoolitses Alari 
Pennar, kes noorema rüh-
ma poiste 60 m tõkkejook-
sus kordas Heiros-Jaanus 
Sinimäe nimele kuuluvat 
võistlussarja kõigi aegade 
teist tulemust 9,42. Finaa-
li jõudis Alari kolmanda 
tulemusega ja pingelises 
heitluses väljus ta hea aja-
ga võitjana. Vanema rüh-
ma poistel oli veelgi pin-
gelisem tõkkejooksufinaal. 
Esikoha saavutas Heiros-
Jaanus Sinimäe isikliku re-
kordiga 9,13. Sajandikse-
kundite võrdluses sai kol-
manda koha väga hea teh-
nikaga jooksnud Robert Ja-
kob Oetjen ajaga 9,17. Ka 
tema isiklik rekord para-
nes tublisti.

Tõkkejooksus sai finaali-

desse 6+6 jooksjat tavalise 
8+8 asemel ja nii jäid kah-
juks Kati Juurik ja Cevin 
Anders Siim B finaalist väl-

ja, kus nad eeljooksuaegu 
kindlasti parandada oleks 
saanud. Mõlemad komista-
sid eeljooksus tõketel. Isik-

liku rekordiga 10,79 jooks-
nud Kati ja 10,66ga lõpeta-
nud Cevin olid kokkuvõt-
tes 16ndad. Noorema rüh-
ma tüdrukutest sai esime-
si võistluskogemusi Kalli 
Kuusik, kes kahjuks tõke-
tel komistas ja sai 59. koha 
ajaga 13,81. Karina Kõnd 
jooksis ajaga 11,78, tule-
museks 26. koht.

Nooremate poiste kau-
gushüppes said nii Alari 
Pennar kui Cevin Anders 
Siim finaali. Alari sai vii-
masel katsel hüpatud 
4.69ga neljanda koha, 
Cevin oli tulemusega 4.42 
kaheksas. Vanemate poiste 
teivashüppes sai Robert Ja-
kob Oetjen 13. koha isikli-
ku rekordiga 2.65.

Eleri Raamat tõukas 
kuuli 7.40 ja sai 38. koha, 
millega teenis võistlussarja 
38. hooaja eriauhinna.

Võistkondlikus arvestu-
ses möödus teise etapi järel 
meie koolist paljukordne 
sarjavõitja Rakvere reaal-
gümnaasium. Elva güm-
naasiumi võistkond jääb 
maha 94 punktiga, edes-
tades kolmandat kohta Võ-
ru Kesklinna Gümnaasiu-
mi vaid 18 punktiga. Nel-
jandal kohal olevat Põlva 
Ühisgümnaasiumi edesta-
me juba tuhande punktiga. 
Suured tänud kõigile Elva 
gümnaasiumi esindanud 
õpilastele!

Eesti televisioonis on 
ülekanne laupäeval, 14. 
märtsil kell 12.50 ja kor-
dusena esmaspäeval, 16. 
märtsil kell 14.20.

Jägmised vabariiklikud 
etapid on mai lõpus ja mit-
mevõistluse finaal juuni al-
guses.

7. märtsil Viljandi 
kunstmuruväljakul toi-
munud FC Elva II ja Suu-
re-Jaani meeskonna 
Rolling Doors treening-
mängul pidid elvalased 
mulkide paremust tun-
nistama. Vaatamata 1:2  
kaotusele tegi FC Elva 
II hooaja esimeses tree-
ningmängus väga ilu-
sa partii. Esimesel pool-
ajal võeti üles hea tempo, 
kuid väravani ei jõutud. 
Teise poolaja alguses tee-
nisid vastased 25 meetri 
kauguselt Elva meeskon-
na väravast karistuslöö-
gi, mille Rolling Doorsi 
mängumees kaarpalliga 
latti keerutas. Sealt taga-
si põrkunud palli juures 
oli esimesena jaol Kulla-
sepp, kes löögiga ei eksi-
nud ja tegi seisuks 0:1. El-
va meeskonna teise pool-
aja koosseis ei murdunud 
ja võttis üles ilusaid rün-
nakuid, mis 54. mängu-
minutil said tasutud vä-
ravaga Raido Kuusi pea-
löögist. Pärast viigivära-
vat FC Elva II mäng elav-
nes veelgi ja kaugel ei ol-
nud ka juhtvärav. 70. mi-
nutil läksid aga vastased 

juhtima elvalaste kaits-
ja valesöödust löödud vä-
ravaga 1:2. Elva jalgpal-
liklubi noored mängume-
hed ei murdunud ja rün-
dasid taas maruliselt. 
Pall liikus ohtlikult vära-
va lähistel ja tihti päästis 
Rolling Doorsi halvimast 
suurepäraselt tegutsenud 
väravavaht.

FC Elva II meeskon-
nas mängisid esimesel 
poolajal Arvo Käkk, Vei-
ko Haan, Veiko Kütt, Sass 
Suiste, Karl Bussov, Mar-
tin Raid, Kaarel Tani, 
Evert Soonberg, Tarmo 
Kerro, Laur Nurme, Raido 
Kuus. Teisel poolajal olid 
platsil Arvo Käkk, Mart 
Kaur, Taavi Aasmäe, Kaa-
rel Kaldvee, Rando Kuus, 
Kristjan Moorast, Henry 
Eichelmann, Jaanus 
Jõulu, Taavi Lassmann, 
Robi Männiste, Raido 
Kuus (Evert Soonberg).

Järgmine treening-
mäng on 22. märtsil Vil-
jandi kunstmuruväljakul 
jalgpalliklubiga Tarvas-
tu.

Marek Naaris, 
FC Elva tegevjuht

LÜHIDALT

Jalgpallurid tulid saalist õue

28. veebruaril Tartus 
toimunud 35. Eesti juu-
nioride (U-20) lahtistel 
meistrivõistlustel osales 
seitsme riigi ligi 200 ju-
dokat. Kolmandat kor-
da peeti võistlus traagili-
selt hukkunud Tartumaa 
noore judoka Kaupo Viili 
mälestuseks.

Rahvusvahelisel ju-
doturniiril jäeti meeste 
võistlusklasside pooled 
esikohad koju. DO klubi 
judokate eduka esinemi-
se avas kuni 55 kg kaalus 
veel noorteklassi kuuluv 
Tevol Tamm. Eelringides 
võitis ta Tallinna judokat 
Roman Jurevitšit ja roots-
last Linus Wasseringi 
ning kohtus finaalis Root-
si noortemeistri Christian 
Johannsoniga. Ründavas 
stiilis maadelnud täna-

vuse aasta Eesti noorte-
meister Tevol sai ülekaa-
luka võidu.

Tartu absoluutkaa-
lu meistrivõistlustel 5. 
märtsil maadles edukalt 
1995.-1996. aastal sün-
dinud noorte seas Karl-
Ernst Saal, kes finaalis 
alistas treeningkaaslase 
Kaimar Meki.

Tallinnas 7. märtsil 
toimunud Andres Lutsari 
memoriaalturniiril oli 
Kaimar Mekk kehakaalus 
kuni 55 kg viies. Võist-
lustel saadud trauma tõt-
tu ei pääsenud ta kah-
juks pronksi eest heitle-
ma. Raskekaalus saavu-
tas Mairis Holter pronks-
medali.

Evelin Pihlak, 
judotreener

Judokate edukad etteasted

Elva poisid jooksid 
tõkkeid kõige kiiremini

Hõbemedal Zakopane hüppemäelt

Tubli tõkkejooksja Alari Pennariga poseerib rõõmsalt 
ka TV 10 olümpiastarti maskott. Foto: Margit Aidla
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Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Müüa kuiv ja toores küttepuu 
kohaletoomisega. 525 1588

Müüa puitbrikett kojutoomisega 
2100 kr/tonn. 506 6684

Müüa toored küttepuud (30-50 
cm). 513 2927

Müüa küttepuid, okas- ja leht-
puu. Küttepuu pikkus vastavalt 
soovile 30-50 cm. Hind kokku-
leppel. Tel. 514 2805 Andres

Ostan antiiki mündist mööblini, 
kulda ja hõbedat. 504 5909, Val-
ga mnt 1A

Lumetõrje teenus. 529 1979

Paksust metallist saunaahjud. 
515 7625

Teen ehitus- ja remonttöid. 5353 
6160

Ehitusprahi ja kodutehnika ära-
vedu. 513 2927

Plaatimis- ja santehnilised tööd, 
saunade ehitus. Vanast vanni-
toast uus! 5399 1106

Garaažide, kuuride, grillmajade 
ehitus. Korterite renoveerimine. 
5555 8041

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Veoteenus konteinerkalluriga 6 
tonni. 5354 2335

Viljapuude hoolduslõikus, puude 
langetamine. Tel. 5810 8597

Soovin poisile matemaatika jä-
relaitamisõpetajat (5. kl) ajava-
hemikus 12.-22. märts. Tel. 522 
8501, sirettt@hot.ee 

Võtan hoida lapsi. 522 4190

Rendile anda korter Elvas 
(dušš). 5556 4040

Müüa või rendile anda 1-toal. 
korter Puhjas. Tel. 529 1558

Müüa või rendile anda 4-toa-
line renov. korter Rõngus. Uus 
köögimööbel koos tehnikaga, 
vannitoas pesumasin jne. Hind 
650 000.-. 529 1558

Võtan pikaks ajaks rendile 3-4 
toal. korteri või maja Elvas või 
ümbruses. 526 6045

Üürile anda autoremondi tööko-
jaks sobivad ruumid. 503 2954

LÜHIDALT

Mälestame sõbralikku
ROSALIE EESMAAD

ja avaldame kaastunnet Tiiale 
perega ja teistele lähedastele.

Aino ja Olev Karu

Kui tellitud ajaleht Elva Postipoiss 
laupäeval postkastis ei ole, andke sellest 

toimetusele teada tel. 730 9899 (E-N) 
või e-mail epoiss@kodu.ee

Las küünlavalgus 
mälestusi paitab
ja vaikselt kaotusvalu 
leevendada aitab...

ROSALIE EESMAA

Südamlik kaastunne Tiiale 
perega ema, vanaema ja 

ämma surma puhul.

Luule, Elvi, Anne, Heili

Ei kao leinavalu hingest,
ei kustu silmist pisarad...

Kallist
HEINO VIRKSI

mälestavad 1. surma-
aastapäeval ema, abikaasa 

ja lapsed peredega

Südamlik kaastunne 
Tiiale perega kalli 

ema, ämma ja vanaema
ROSALIE EESMAA

lahkumise puhul.

Malve, Maret, Aivar ja Janne

Mälestame sõbralikku naabrit
ROSALIE EESMAAD
ja avaldame kaastunnet 

omastele.
Pille ja Lembit Abel

ROSALIE EESMAA
Mälestame head tuttavat.

Sügav kaastunne Tiiale perega.

Vaike, Leili ja Liivi

Südamlik kaastunne 
Tiiale perega ema

ROSALIE EESMAA
surma puhul.

Naabrid Käppa ja Lestberg

Sügav kaastunne Svetlanale 
ema

ANNA VINOGRADOVA
kaotuse puhul.

Töökaaslased Elva haigla 
I osakonnast

Sügav kaastunne Milvile 
isa

IVAN BAHAREVI
surma puhul.

Töökaaslased Elva haigla 
I osakonnast

Kadunud armsa ema hool,
tühjaks jäänud kodukolde tool

ROSALIE EESMAA

Avaldame sügavat kaastunnet 
kolleeg Tiia Marosovile perega.

Evi, Marje, Maire, Kaja, 
Kai, Lüüli, Elgi

Euroopa tõukefondi-
de raha kasutajaid oota-
vad alates maikuust oluli-
sed muudatused, mis tee-
vad projektide elluviimise 
senisest tunduvalt paindli-
kumaks, kirjutab Eesti Päe-
valeht. Näiteks saab riik 
hakata euroraha kasutaja-
tele tegema ettemakseid. 
Praegu kehtiva korra järgi 
peab toetuse saaja kulutu-
sed kõigepealt ise kandma 
ja saab alles seejärel doku-
mentide alusel toetusraha 
tagasi.

Uue korra kohaselt aga 

võidakse raha üle kanda 
kohe, kui projekti hakatak-
se käivitama.

Rahandusministeeriumi 
riigi eelarvepoliitika ase-
kantsleri Ivari Siku sõnul 
loodetakse sellisele liht-
sustusele saada Brüsse-
li heakskiit juba maikuus. 
Käimas on töö selle heaks, 
et positiivse otsuse korral 
seda kohe Eestis rakenda-
da.

Majandussurutise ajal 
on tekkinud olukord, kus 
ettevõtjatel või kohalikel 
omavalitsustel pole vahen-

deid, millest kulusid ise 
katta. Samuti on laenu saa-
mine tunduvalt raskem ja 
kallim kui veel aasta või 
paar tagasi.

Maikuust plaanib rahan-
dusministeerium lõpetada 
ära palju tööd nõudva nõn-
danimetatud üldkulude ar-
vutamise. Muudatuse järgi 
ei pea toetuse saaja tingi-
mata tõendama iga väike-
semahulist kulu dokumen-
tidega, näiteks tooma hüvi-
tamiseks kõik bussipiletid, 
bürootarvete ostutšekid 
või elektriarved. BNS

Euroraha kasutamine 
muutub maist paindlikumaks

Sotsiaalministeerium 
valmistab ette määrust, 
mille kohaselt kaoksid 
kooliarstide kohad, välja 
arvatud siis, kui koolis on 
hariduslike erivajaduste-
ga õpilaste klass.

Selle määruse järgi 
suureneksid kooliõe voli-
tused ja kohustused. Sot-
siaalministeeriumi rah-

vatervise osakonna pea-
spetsialisti Iisi Saame sõ-
nul võib kooliarsti tee-
nust osutada ka väljas-
pool kooliruume, kui te-
gemist on väiksema kui 
200 õpilasega kooliga, 
kuna sageli on selliste 
koolide lähedal perears-
tikeskus. 

BNS

Neljapäeval, 19. märt-
sil algusega kell 14 toi-
mub Tartu maavalitsu-
ses ruumis 407 teabe-
päev kohaliku omaalga-
tuse programmist toetu-
se taotlejatele.

Kohaliku omaalgatu-
se programm toetab ko-
gukonna liikmete koo-
litamist, kohaliku aren-
gu kavandamist, ajaloo-
pärandi ja traditsioonide 

väärtustamist ning elu-
keskkonna parandamist. 
Taotlusi võivad esitada 
avalikes huvides tegutse-
vad mittetulundusühin-
gud, sihtasutused ja selt-
singud (v.a linnaseltsin-
gud). Taotlused (vormid 
veebilehelt www.eas.ee) 
esitada Tartu maavalitsu-
sele 1. aprilliks 2009.

TMV

Valitsus kiitis heaks 
riikliku liiklusregistri põ-
himääruse muudatused, 
millega kaob autojuhil 
kohustus vahetada välja 
auto registreerimistun-
nistus, kui autojuhi elu-
koht on muutunud.  Pii-
sab, kui uuendada oma 
kontaktandmed paberi-
vaba ARK (PARK) inter-
netikeskkonnas  http://
paberivaba.ark.ee.

Muudatusest võidavad 
eelkõige kliendid, kelle-

le muutub asjaajamine 
ARKiga mugavamaks, sa-
muti lihtsustab see koda-
nike asjaajamist riigiasu-
tuses ning suhtlemist rii-
gi ja kodanike vahel.

1. juunist 2009 jät-
kavad Maanteeamet ja 
ARK ühiselt liikluskul-
tuuri arendamist Maan-
teeametina. Uue asutu-
se nimeks jääb Maantee-
amet, kaubamärgina säi-
lib ka ARK. 

MKM

Sotsiaalministeerium kaotaks 
kooliarstid

Kohaliku omaalgatuse programmi 
teabepäev

Autojuhtide elu muutub 
bürokraatiavabamaks
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ELVA KAUBANDUSKESKUSES ja ARBIMÄEL

Kasutades Säästukaarti kogud ostuboonust 
lisaks soodsatele hindadele!

13.-15. märts
VIINAMARI RED GLOBE kg

29.90

Piim Farmi 2,5% 1l kiles 5.90
Piim Tere 2,5% 1l kiles 8.90
Kodune hakkliha kg 49.90
Seapraad kamaraga kg 76.90

Puitbrikett 10kg kilekotis 35.- 29.-
Oksakäärid “Klassik” 55.- 45.-
Oksakäärid “Lux” 69.- 55.-
Pookimis-sulenuga Fiskars 179.- 150.-
Oksalõikur teleskoopvarrega 279.- 210.-
Komplekt aiasaag+oksakäärid Fiskars 325.- 265.-
Universaalne oksalõikur 1,61m Junior Fiskars 625.- 495.-
Komplekt vibusaag 24 + kirves H1400 Fiskars 799.- 625.-
Lõhkumiskirves 2400 Fiskars 990.- 875.-
Mootorsaag Castelgarden XC400 1,6kw 2999.- 2379.-

E-EHITUSKESKUS 
ELVAS JA OTEPÄÄL


